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a r m a n m e l i . i r روایت محمدرضا باهنر از مذاکرات برجام تا  
FATF و جریان های سیاسی؛

 جبهه های ژله ای 
ما را به جایی نمی رساند

 نفس مذاکره برای ما هدف نیست
گفت وگــو

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«:
 احتمال احیای برجام

 در سال 2022 زیاد است
  برجام هنوز شکست نخورده است
 توافق موقت هم گزینه خوبی است

آرمان ملی: کشور در شرایط فعلی با مسائل 
و مشکلات متفاوتی در حوزه های مختلف مواجه 
است که هر یک به نوبه خود مسااله مهمی 
به شمار می رود. در حوزه اقتصادی که بی شک 
مهم ترین مساله و مشکل جامعه است امروز با 
تحریم و وضع بغرنج معیشتی مردم مواجهیم 
و همه چشم ها به مذاکرات وین و احیای برجام 
دوخته شده است. از طرفی برخی معتقدند که 
اگر FATF پذیرفته نشود لغو تحریم ها نیز چندان 
تاثیری در مراودات بانکی جهانی کشورمان 
نخواهد داشت و بانک  های جهانی با ایران کار 
نخواهند کرد. مساله دیگر مباحث منابع طبیعی 
مثل آب  است که امروز کشورمان با تهدید 
بحران این مایع  حیات مواجه است که برخی 
کارشناسان معتقدند اگر چاره ای اندیشیده نشود 
این مساله می تواند ابعاد امنیتی پیدا کند. در 
سایر حوزه ها نیز به تناوب شاهد برخی مشکلات 
هستیم که انتظار می رود دولت مستقر بتواند در 
راستای حل و فصل آنها تلاش کند و باید دید در 
چند ماه آینده چه میزان از مسائل و مشکلات 

کشور در حوزه های مختلف مرتفع خواهد شد. 
 مطالبات مردم بیش از امکانات 

دبیر کل جبهه پیروان حط امام و رهبری 
اظهار داشت: مطالبات مردم از امکانات کشور 
همیشه جلوتر است، اما باید به سمت مطالباتی 
برویم که تحقق پذیر باشد، چون می دانیم که 
برخی از مطالبات امکان پذیر نیستند. در عین 
حال مطالبات به حق مردم باید پیگیری شود. 
محمد رضا باهنر با اشاره به آغاز مذاکرات وین 
گفت:  نفس مذاکره برای ما هدف نیست بلکه 
روندی برای رسیدن به اهداف مان است. در 
این زمینه دولت و تیم مذاکره کننده هم به 
نکاتی اشاره کرده و بر این امر تاکید داشته است. 
اسناد بالادستی هم در این زمینه وجود دارد که 
مذاکره کنندگان باید آن را رعایت کنند. وی 
افزود: نظام تصمیم گرفته است که مذاکرات 
ادامه پیدا کند، اما گفتیم که مذاکره هدف ما 
نیست و ضمناً ما به دنبال برداشته شدن همه 
تحریم ها هستیم و البته نشان دادیم که برخلاف 
تحریم ها  ما توانایی خودمان را حفظ می کنیم و 
با حفظ منافع ملی کشور و عزت و احترام مذاکره 
را دنبال می کنیم. تحریم ها باید کاملًا لغو شود تا 
ما هم به تعهدات کامل خود به برجام بازگردیم.  
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسان در توضیح 
اظهارنظر اخیرش که گفته بود »اینکه ما بگوییم 
همه تحریم ها باید برداشته شود تا ما مسائل 
هسته ای را حل کنیم، فکر نمی کنم به نتیجه 
برسد« و مغایرت این اظهارنظر با سیاست قطعی 
نظام بیان کرد: ما در جریان ۵+۱ مساله مان لغو 
تحریم هایی بود که درباره فعالیت های هسته ای 
علیه کشور وضع شده بود. طبیعی است که قدم 
اول در مذاکرات وین، لغو تحریم های برجامی 
است. به هر حال مساله ای که وجود دارد این 
است که این دفعه ما با آگاهی و تجربه قبلی 
وارد مذاکرات شده ایم و بالطبع مسائل را باید 
جدی تر و دقیق تر دنبال کنیم. به بیان دیگر این 
بار خارج شدن یک کشور باید هزینه هایی را به 
طرف مقابل تحمیل کند یا طرف های دیگر باید 
به نوعی آسیب های خارج شدن یک کشور را 

جبران کنند.
 شورای ائتلاف و وحدت یکی شوند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
شرایط اصولگرایان و احتمال تجمیع شورای 
و شورای وحدت  انقلاب  نیروهای  ائتلاف 
اصولگرایان اظهار کرد: اگر کسی در مخیله اش 
نظام تک حزبی است که این در چارچوب 
نظام  این  و  نمی گنجد  اسلامی  جمهوری 
جمهوریت را تمام و کمال پذیرفته است. وی 
ادامه داد: وقتی ما مردم سالاری را قبول کردیم 
این کارکرد احزاب است که به مردم سالاری 
شکل می دهد، البته ما احزاب زیادی داریم 
ولی طبق قوانین جدید به ۱۳۰ تا ۱۴۰ حزب 
رسیده ایم و البته برخی از آنان فقط یک مجوز در 
جیب یک خانم یا آقا هستند و برخی دیگر هم که 
فعال هستند در انتخابات با همراهی چند حزب 
دیگر ائتلاف می کنند که خاصیت ژله ای دارد و 
در هر دوره یک اسم جدید پیدا می کند مثل شانا 
و جمنا و امثال آن. این فعال سیاسی اصولگرا 
عنوان کرد: به اعتقاد من اگر که چند حزب فراگیر 
شکل نگیرد این جبهه های ژله ای ما را به جایی 
نمی رساند. شورای ائتلاف و شورای وحدت باید 
با هم یکی شوند و در آن طرف هم اصلاح طلبان 
و آن بخشی که هنجارشکن نیستند باید به یک 
حزب فراگیر برسند. البته در اصولگرایی هنوز 
در زمینه یکی شدن شورای وحدت و شورای 
ائتلاف روند کامل خود را طی نکرده است و 
تفاوت نظراتی در برخی موارد بین این دو وجود 
دارد که امیدواریم در نهایت به یکی شدن این 
دو برسد. وی درباره موفقیت دولت سیزدهم 
در پروژه هایی مثل واکسیناسیون و عضویت 
در سازمان منطقه ای شانگهای به  رغم ادعای 
دولت سابق مبنی بر عدم امکان ورود به چنین 
عرصه هایی به دلیل نپیوستن به FATF اظهار 
کرد: دولت ها و مجالس که روی کار می آیند 
همه شان نقاط ضعف و قوتی دارند. حساسیت 
دولت ها با هم متفاوت است، برخی به دنبال 
توسعه سیاسی می روند، برخی به دنبال افزایش 
یارانه ها می روند برخی سیاست خارجی را اصل 
قرار می دهند و برخی دیگر تمرکز خود را بر روی 
سازندگی در کشور گذاشته اند. وقتی هم و غم 
یک دولت می شود برجام، بالتبع همه مسائل 
کشور را به این موضوع پیوند می زند. باهنر 
تصریح کرد: اگر دولتی بر رابطه با غرب تاکید 
کند طبیعی است که از رابطه با شرق باز می ماند، 
البته می دانیم که روسیه و چین هم منافع خود 
را دنبال می کنند و ما هم در ارتباط با هر کشوری 

باید به دنبال تامین منافع ملی خود باشیم.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
رفع  در خصوص  برجامی  مذاکرات 
تحریم ها و بازگشت همه طرف ها به 
اجرای تعهدات  شان در برجام بار دیگر 
از روز گذشته در وین از سر گرفته شد. 
مذاکراتی که به نظر می رسد مولفه های 
تاثیرگذار بر آن کاملا متفاوت با آن دور از مذاکرات باشد که 
منجر به توافق سال 2۰۱۵ شد. خروج یک جانبه دونالد ترامپ 
از برجام و خساراتی که این تصمیم بر پیکره برجام و تلاش 
بین المللی برای حل موضوع هسته  ای وارد کرد بیش از حد 
تصور به بی  اعتمادی ایران برای بازگشت به این توافق دامن 
زد. بی اعتمادی که به نظر می رسد همچنان مهم ترین مانع 
در مسیر احیای برجام باشد. در این میان هیات مذاکره کننده 
ایران برای اولین بار متشکل از چند معاون وزیر در بخش  های 
مختلف سیاسی و اقتصادی است که به گفته مقامات ایرانی از 
جدیت موضوع رفع تحریم  ها حکایت دارد. مشخصا آن چه در 
این دور مذاکرات بعد از مدت ها وقفه حائز اهمیت است، نشان 
دادن اراده سیاسی کشورهای عضو برجام برای بازگشت به 
این توافق و اجرای تضمین شده تعهداتشان است. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی«گفت و گویی با حسن بهشتی 
پور، تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی داشته است که 

می خوانید.
 دور نخست مذاکرات وین را در راستای احیای 

برجام چگونه ارزیابی می کنید؟
در جلسه روز گذشته احیای برجام در وین بیشتر جنبه 
ارزیابی از مواضع داشته است تا طرفین یکدیگر را ارزیابی 
کنند. براساس مواضعی که طرفین اعلام کرده اند، در اوج 
بی اعتمادی کشورها وارد این رایزنی ها شده اند و به همین 
علت مشخصا در کوتاه مدت نمی توان استنباط خاصی از 
مذاکرات احیای برجام داشت. گفت وگوها برای دستیابی 
به راهکار مشترک است و مشخصا طبق موضع گیری های 
معاون سیاسی وزارت خارجه، اختلاف نظرها زیاد است و باید 
مواضع چکش کاری شود. هر یک از طرفین انتظاراتی دارند  و 
مشخصا به همین علت مذاکرات سخت و نفس گیری در پیش 
خواهیم داشت. باید منتظر ماند و مشاهده کرد که آمریکا تا چه 
میزان به تعهدات خود در چهارچوب برجام پایبند خواهد بود 
و چه میزان از نقض عهدهای خود را در راستای احیای برجام 
بار دیگر به آن ها متعهد می شود. توافق موقت پس از تعریف از 
سوی طرفین نیز در صورتی که مشخص و منظم باشد می تواند 
گزینه خوبی باشد. اقدام در مقابل اقدام نیز می تواند راهکار 

خوبی باشد تا وارد مرحله بعد شویم.
 این باور که برجام دیگر قابل احیا نیست تا چه 

میزان به واقعیت نزدیک است؟
چنین اظهارنظری دور از واقعیت است و نمی توان این تفکر 
را سنجیده قلمداد کرد. یرجام هنوز از بین نرفته است و هر 
گفت و گویی که امروز در وین انجام می شود نیز در چارچوب 
برنامه جامع اقدام مشترک است. این که گفته می شود 
مذاکرات صرفا برای لغو تحریم هاست، این نیز زیرمجموعه 
برجام است. مداکرات اساسا در راستای احیای برجام است 
و ایران از این طریق منتفع می شود. امروز اگر منکر برجام 
شویم، عملا تمامی اقداماتی که ایران در این سال ها انجام 
داده، زیر سوال می رود. در این مسیر طرفین باید از بخشی 
از خواسته های خود بگذرند تا تفاهم شکل گیرد و به نقطه 

مشترک برسند
 رویکرد طرفیـــن در مسیــر مذاکرات بر 

چـــه مولفه هایی استوار است؟
رویکرد ایران این است که همه تحریم ها لغو شود، طرفین 
تضمین دهند و خسارت وارد شده به ایران نیز جبران شود. این 
نهایت مواردی است که ایران از آمریکا می خواهد. طرف های 
غربی نیز تعهدات کامل برجامی از ایران انتظار دارند و علاوه 
بر آن می خواهند تا ایران اجازه بازدید به تمام مراکز خود را به 
آژانس بدهد. آن ها از سوی دیگر انتظار دارند تا ایران به پروتکل 
الحاقی به صورت کامل متعهد شود. آن ها خواستار رایزنی 
در خصوص موارد غیربرجامی نیز هستند که از جمله آن ها 
موارد منطقه ای و دفاعی نیز است. بنابراین طرفین حداکثر 
انتظارهایی دارند که در طول مذاکرات وین این خواسته ها 
تعدیل می شود و به نقطه ای مشترک می رسند که پس از آن 
می توان امیدوار بود تا توافق شکل گیرد. مولفه های تاثیرگذار 
خواسته های نهایی و تاکیدی طرفین است. در این میان موضع 
سایر کشورها نیز در خصوص برجام تاثیرگذار است. برای 
مثال امروز شاهد هستیم که چین درحال گره زدن توافق های 
مربوط به خلع سلاح های کشتار جمعی به این مذاکرات است 
و روسیه نیز خواسته های خاص خود را دارد و به این شکل هر 
یک از طرفین منافع خود را در مذاکرات دنبال می کنند. نباید 
فراموش کرد که مولفه اصلی در شکل گیری توافق، اراده ایران 
و آمریکاست و سایر موارد تاثیر کم تری در احیای برجام دارند. 
با این وجود این احتمال وجود دارد که در سال 2۰22 برجام 
احیا شود و توافق صورت گیرد. مشخصا به نفع ایران است که 
هر چه زودتر توافق صورت گیرد اما ایران باید مراقب باشد تا 
امتیاز بزرگی از دست ندهد. مذاکره محل جنگ فکرها، ایده 
ها و تخصص هاست. در دوره های گذشته مذاکرات دیدیم که 
طرف آمریکایی نیز گاهی وقت ها با ۴۰-۵۰ نفر در مذاکرات 
شرکت می کرد اما در مجموع تعداد هیأت مذاکره کننده مهم 
نیست بلکه بردن افراد متخصص اهمیت دارد تا بتوانند کمک 
کنند. باید دو طرف در جریان مذاکره به سمت هم حرکت 
کنند و از موضع قبلی خود کوتاه بیایند تا به یک نتیجه برسند. 
متنها اینکه درباره چه موضوعی کوتاه بیایند محل بحث است. 
در ابتدا دو طرف خط قرمزهای همدیگر را موضوع صحبت قرار 
نمی دهند بلکه درباره موضوعات قابل بحث صحبت می کنند و 
می توانند در این حوزه به یک توافق حدوسطی برسند. مذاکره 
هزار راه نرفته دارد و می شود بالاخره راه حل ها را پیدا کرد. 
در رابطه با تحریم ها رئیس جمهور آمریکا می تواند از حد اکثر 
اختیارات خود استفاده کرده و آن چه که از بعد از خروج ترامپ 
انجام گرفته به جای خود برگرداند. انچه مسلم است در روزها و 
هفته های آینده توجهات جهانی به سوی وین خواهد بود و باید 

به حل و فصل این معضل امیدوار بود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: دوشنبه موعود 
در 8 آذر ۱۴۰۰  فرا رسید تا دور هفتم مذاکرات 
احیای برجام در هتل پله کوبورگ وین پس از چند 
ماه از سر گرفته شود. همه طرف های توافق با هیأتی 
به وین آمده اند تا در راستای دستیابی به توافقی 
خوب و مطلوب گرد هم نشسته و مذاکره کنند 
تا در نهایت به نتیجه ای مشترک دست یابند. این 
در حالی است که کمی آن طرف تر نیز عضو سابق 
و خارج شده از توافق یعنی ایالات متحده آمریکا 
مترصد است که شرایط به سمت و سویی برود که  
این کشور هم مجددا به برجام بازگردد. هر چند که 
موضع ایران از ابتدا تا کنون این بوده که آمریکا صرفا 
با برداشتن همه تحریم ها بلیط بازگشت به برجام 
را خواهد گرفت و در غیر این صورت ایران و۴+۱ 
در قالب برجام به مذاکره خواهند پرداخت. آنچه 
که مسلم است در این دور از مذاکرات وقتی برای 
هدر دادن وجود ندارد چرا که طرفین از مطالبه 
یکدیگر خبر دارند و چارچوب نیز تعیین شده است. 
لذا مسائل خارج از توافق و مسائل ثانویه ای طرح و 
بررسی نخواهد شد. این در حالی است که همزمان با 
فرا رسیدن موعد مذاکرات برای احیای برنامه جامع 
اقدام مشترک)برجام(، رایزنی های فشرده برجامی 
برای احیای توافق هسته ای از تهران تا بروکسل 
و مسکو و از بروکسل تا واشنگتن ادامه داشته و 
همه طرف ها در تلاشند تا به هر نحوی که شده 
فضا را برای آغاز هرچه زودتر مذاکرات دور هفتم 
احیای برجام، آماده کنند. در این راستا از روز شنبه 
که هیآت های کشورهای عضو وارد وین شده اند 
دیدارهای دو یا چند جانیه ای با یکدیگر و همچنین 
هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
داشته اند. از طرفی مذاکرات کارشناسی هیات های 
ایران، روسیه و چین نیز از صبح روز یکشنبه در وین 
آغاز شده و این گفت وگوهای دو جانبه و سه جانبه 
ادامه دارد . علی باقری، معاون وزیر امور خارجه 
کشورمان هم که  از روز شنبه برای شرکت در 
نشست مشترک برجام در سطح معاونان وزیران 
امور خارجه ایران و ۱+۴ در وین به سر می برد در 
ادامه دیدارهای کارشناسی و سیاسی خود و پس 
از رایزنی با نمایندگان روسیه و چین، با انریکه 
مورا، هماهنگ کننده سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا گفت وگو کرده است. با این حال هر چند که  
همه طرف های برجام نسبت به مذاکرات و رسیدن 
به توافقی سازنده و مطلوب خوشبین هستند اما 
نباید از وجود اختلافاتی که مذاکرات را به چالش 

می کشند نیز چشم پوشی کنیم. قدر مسلم میان 
موضع و خواسته های ایران و ۱+۴ فاصله بسیاری 
است و اروپایی ها نیز مسائلی مدنظر دارند که 
تحقق آنها را به نوعی پیشرفت در مذاکرات قلمداد 
می کنند. آنچه مسجل است رسیدن به توافق 
مستلزم این است که طرفین به نقطه اشتراکی در 
مذاکرات دست پیدا کنند و  برخی تحلیلگران بر 
این باورند که این فهم مشترک نیز جز با کاهش 
انتظارات طرفین حاصل نخواهد شد. حال باید دید 
در استارت کار که از دوشنبه خورده تا چه زمانی در 
ادامه مذاکرات جهت حصول توافق و نتیجه نهایی 

باید منتظر بمانیم. 
 آغاز مذاکرات

دور جدید مذاکرات ایران و۱+۴ و آمریکا در 
سطح معاونان و مدیران سیاسی وزیران خارجه این 
کشورها در هتل کوبورگ وین آغاز به کار کرد. علی 
باقری معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان 
ریاست هیات ایرانی را به عهده دارد. در این مذاکرات 
هم چنین مهدی صفری معاون دیپلماسی اقتصادی، 
رضا نجفی معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت 
امور خارجه، غلامرضا پناهی معاون امور ارزی و 
بین الملل بانک مرکزی، علی فکری معاون وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، احمد اسدزاده سرپرست 
معاونت بین الملل و بازرگانی وزارت نفت و ابراهیم 
شیبانی رییس کمیسیون اقتصادی شورای راهبردی 
روابط خارجی به همراه تیم های کارشناسی شان 

علی باقری را همراهی می کنند. شایان ذکر است 
ترکیب هیات اصلی مذاکره کننده به سرپرستی علی 
باقری تقریبا همان ترکیب قبلی است و تغییر قابل 
توجهی نداشته است. جوزپ بورل، هماهنگ کننده 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا به همراه هیات های 
سیاسی و دیپلماتیک انگلیس، آلمان، فرانسه، 
چین، روسیه و آمریکا در وین حضور دارند. البته 
هیات آمریکایی با توجه به خروج این کشور از برجام 
به طور مستقیم در مذاکرات حضور ندارد و توسط 
هماهنگ کننده مذاکرات در جریان جزییات بحث  
قرار می گیرد. مذاکرات احیای برجام در شش دور 
قبلی نیز بدون حضور رسمی هیات آمریکایی در 
اتاق مذاکرات برگزار شد. مذاکرات احتمالا چند روز 
به طول می انجامد و هیچ ضرب الاجلی برای پایان 
این دور از گفت وگوها در نظر گرفته نشده است. 
این در حالی است که  میخائیل اولیانوف نماینده 
روسیه در سازمان های بین المللی در وین در صفحه 
توئیترش نوشت: نشست غیررسمی هماهنگی 
شرکای برجام)بدون ایران و آمریکا( برای آمادگی 
جهت نشست رسمی کمیسیون مشترک و آغاز دور 

هفتم مذاکرات وین در حال برگزاری است.
 اولویت لغو تحریم هاست

معاون سیاسی وزارت خارجه ایران تاکید 
کرد: ایران با یک اراده جدی و با یک تدارک قوی 
برای لغو تحریم های ظالمانه وارد گفتگوهای 
وین شده است. علی باقری افزود: ترکیب هیات 

جمهوری اسلامی ایران نشاندهنده این عزم و 
جدیت برای برداشتن گام هایی جدی در زمینه 
لغو تحریم های غیرقانونی و ظالمانه آمریکائی ها 
علیه ملت ایران دارد و امیدواریم این گفتگوها 
در تامین هدف ایران برای لغو تحریم ها نقش 
موثر داشته باشد. رئیس تیم مذاکره کننده 
ایرانی تصریح کرد: طبیعی است در این دور از 
مذاکرات تمرکز و اولویت اصلی بر مساله لغو 
تحریم هاست. موافقت ایران بر پایه ۶ دور قبلی 
مذاکرات نشست روز نخست کمیسیون مشترک 
برجام بین دیپلمات های ارشد گروه ۱+۴ اتحادیه 
اروپا و نمایندگان جمهوری اسلامی ایران پس 
از حدود دو ساعت پایان یافت. هیات آمریکایی 
نیز به ریاست رابرت مالی در وین حضور دارد اما 
به صورت مستقیم در مذاکرات حضور ندارد. بعد 
از پایان نشست دیروز میخائیل اولیانوف نماینده 
روسیه نزد سازمان های بین المللی در وین در 
توئیتی نوشت شرکت کنندگان در این نشست 
درخصوص برداشتن گام های فوری بعدی توافق 
کردند؛ نشستی که کاملا موفقیت آمیز آغاز 
شد. انریکه مورا نماینده اتحادیه اروپا  گفت که 
مذاکرات جاری در روزهای آینده نیز ادامه خواهد 
یافت. او گفت تمام طرف ها برای احیای مفاد 
برجام مصمم هستند. این مقام اروپایی گفت 
که امروز سه شنبه کارگروهی برای گفت و گو 
در خصوص لغو تحریم ها شروع به کار می کند 
و روزچهارشنبه هم کارگروه هسته ای تشکیل 
می شود. او در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا وی 
انتظار دارد که وزیران خارجه کشورهای شرکت 
کننده در نشست امروز، برای حضور در نشستی 
دیگر دعوت شوند، گفت که که چنین نشستی 
دست کم در آینده نزدیک انتظار نمی رود. انریکه 
مورا افزود: »من از طرف تمام مشارکت کنندگان 
برجام صحبت می کنم که از بازگشت به وین برای 
شرکت در دور هفتم مذاکرات خرسند هستیم.« 
این مقام اروپایی همچنین گفت که ایران موافقت 

کرد تا جلسات را بر پایه ۶ دور قبلی ادامه دهد.
 خوش بین هستم

علی باقری، سرپرست هیات ایرانی در پایان 
گفت:  برجام  مشترک  کمیسیون  نشست 
خوش بین هستم. معاون وزیر خارجه ایران در 
پایان نشست کمیسیون مشترک برجام در پاسخ 
به سوال یک خبرنگار که پرسید آیا خوش بین 

هستید گفت: »بله.«

آرمان ملی - مطهره شفیعی: بالاخره آیت ا... 
جنتی استعفا کرد و استعفایش هم پذیرفته شد اما 
نه از دبیری شورای نگهبان بلکه از ریاست شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی! دیروز رهبر معظم 
انقلاب با پذیرش استعفای آیت ا... جنتی و تقدیر 
از زحمات ایشان؛ طی حکمی حجت الاسلام آقای 
حاج شیخ محمدحسین موسی پور را به سمت 
ریاست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی منصوب 
کردند. متن حکم رهبر انقلاب به این شرح است: 
»بسم ا... الرّحمن الرّحیم شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی در شمار نهادهای قانونی فعال و اثرگذار در 
طول چند دهه و منشاء بصیرت افزائی و آرمانگرائی 
در بزرگداشت یادبودها و مناسبت های انقلاب 
اسلامی بوده و در سایه  مدیریت موفق جناب آیت ا... 
آقای جنتی دامت برکاته خدمات ارزشمندی به 
کشور کرده است. اکنون با عنایت به استعفای 
جناب آقای جنتی و با تشکر و تقدیر از زحمات 
فراوان ایشان، جناب حجت الاسلام آقای حاج شیخ 
محمدحسین موسی پور دام توفیقه را به مدیریت 
این شورا منصوب می کنم. انتظار می رود مشی این 
شورا به تبعیت از شیوه  راهنمایان بزرگ دینی، 
براساس تبیین و عمق بخشی به شعارها و رساندن 
پیام صادقانه و صمیمی به دل های مخاطبان باشد. 
این شورا از آغاز بر این اساس شکل گرفته و حرکت 
کرده و باید هرچه بیشتر به آن اهتمام ورزد. توصیه  

اینجانب مردمی کردن بزرگداشت ها، و فعال کردن 
مساجد و نهادهای مردمی، و به کارگیری ابتکارات 
و خلاقیت های جوانان انقلابی، و طراوت و تازگی 
بخشیدن به مراسم دینی و انقلابی است. توصیه ی 
دیگر چابک و سبک کردن تشکیلات و زدودن 
زائده ها و فرسودگی های آن است. از خداوند متعال 
توفیقات ایشان را مسألت می کنم و مجدداً از آیت ا... 
آقای جنتی تشکر می نمایم. سیّدعلی خامنه ای 8 

آذر ۱۴۰۰«.
 جنتی و مشغله ها 

بسیاری افراد با شنیدن خبر استعفای آیت ا...
جنتی این تصور را داشتند که او از دبیری شورای 
نگهبان استعفا کرده است. زمانی که نام آیت ا... 
جنتی در سایت های جستجوگر وارد می شود ، با 
مشاغل مهمی مواجه می شوید که در مقابل این 
نام ثبت شده است مانند عضو فقها و دبیر شورای 
نگهبان، رئیس مجلس خبرگان رهبری، عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و.. . شاید روحانی متولد 
۱۳۰۵ با دارا بودن مسئولیت های سنگینی که ذکر 
شد، فرصت کافی برای رسیدگی به همه این امور را 
ندارد و از سوی دیگر سپردن این حجم از مسئولیت 
به روحانی  9۵ ساله سبب خستگی می شود. هر 
چند جنتی سالهاست که با عزم خود سخنی درباره 
تعدد سختی کار نمی کند. ریاست شورای هماهنگی 
تبلیغات اسلامی در مقایسه با جایگاهی که جنتی 

در شورای نگهیان، مجمع تشخیص و حتی مجلس 
خبرگان دارد 

 دبیری شورای نگهبان
ظاهرا آیت ا... جنتی احتمالا خواهان تداوم جلوس 
بر کرسی دبیری شورای نگهبان دارد و بیش از 
همه نامش به عنوان دبیر این شورا مطرح می شود 
تا سمت های دیگر. چندی قبل رسانه ها دلیل 
رای همیشگی به جنتی را از عباسعلی کدخدایی 
سخنگـــوی سابق ایــن شــورا جــویــا شـــدند 

گــــــفـــت:  او  کـــه 
»مدیران اجرائی ما 

باید اغــلـــب از 
بـــاشند  جوانان 
حوزه هــایی  اما 
هم وجود دارد که 

اتفاقاً کبــر سـن و 

تجربه در آنـــها خیلی مهم است. لذا وقتی به خیلی 
از کشورها نگاه می کنید، مثلًا در بخش قضات، 
معمولاً آدم های باتجربه و در سنین بالا را می بینید. 
در مجامع تخصصی و مشورتی هم همین گونه است 
و اعضای آنها عموماً افراد صاحب تجربه هستند.« این 
پاسخ سبب شد تا سوال بعدی اینگونه مطرح شود 
که » گفته می شود اعضای شورای نگهبان به واسطه 
احترام به سن و جایگاه آیت ا... جنتی در هر دوره به 
ایشان رأی می دهند.« و کدخدایی گفت:» در هر 
مجمعی افراد به بزرگان خودشان احترام می گذارند 
و براساس همین احترام و البته تجربه ایشان، آقایان 
شورای نگهبان به آیت ا... جنتی رأی می دهند.« 
مشخص نیست که چرا برخی اعضای سابق و فعلی 
شورای نگهبان درصدد تاکید بر حضورآقای جنتی در 
این سمت دارند مانند کدخدایی که در توجیه انتخاب 
مناسب جنتی به عنوان دبیر شورای نگهبان می گوید: 
»اگر حمل بر اغراق نگذارید، الحمد... این نشاط 
همچنان هست. ایشان گاهی آنقدر جلسه می گذارد 
و فرمایشات دارد که ما را هم خسته می کنند. اگر 
این نشاط وجود نداشت، ایشان به خودی خود 
نمی توانست در این جایگاه دوام بیاورد.« در اذهان 
هست که آیت ا... یزدی به رغم آنکه متولد ۱۳۱۰ 
و ۵ سال کوچکتر از آیت ا... جنتی بود در 
زمانی که احساس کرد باید کرسی این 
شورا را به فرد جوان تر بدهد، از عضویت 
در شورای نگهیان استعفا کرد اما 
ظاهرا حاضر نیست چرا که به گفته 
خودش کنار رفتن افراد حزب اللهی 

برای کشور مشکل ایجاد می کند.

پایان ریاست بر شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی: 

بالاخره آیت ا... جنتی استعفا داد

»آرمان ملی« نشست کمیسیون مشترک برجام را بررسی می کند:

مذاكره زرد برای توافق سبـــــز 
  علی باقری در پایان نشست: خوش بین هستم                                                     نماینده اتحادیه اروپا: ایران موافقت کرد مذاکرات را بر پایه ۶ دور قبلی ادامه دهد 

تعداد زیادی از نمایندگان فعلی مجلس دلواپسانی در سالهای 
گذشته بودند که با تصمیمات فرهنگی دولت ها مخالفت 
می کردند و حتی برخی مشکلات فرهنگی که ارتباط با دولت ها 
نداشت را هم بهانه هجمه به پاستورنشینان می کردند . اکنون 
همین تفکر که به دلواپسان نزدیک است بر کرسی مجلس 
نشسته و قرار است برای فرهنگ کشور برنامه ریزی کند. روز 
گذشته رئیس کمیسیون اصل نود مجلس در توضیح نشست 
کمیسیون اصل نود که با حضور وزیر ارشاد و با موضوع رسیدگی 
به تخلفات عرضه کنندگان لباس های ناهنجار برگزار شد، گفت: 
ناهنجاری های اخلاقی معضلی است که بر اساس درخواست 
عمومی باید نسبت به حل آنها اقدام شود. البته دستگاه های 
اجرائی اعتقاد دارند که در موضوع ناهنجاری های اخلاقی خلأهای 
قانونی وجود دارد. حسن شجاعی افزود: تکلیفی که در نشست 
مطرح شد، این است که خلأهای قانونی شناسایی و رفع شود و در 
این زمینه تکالیفی برای دستگاه های مختلف اجرائی تعیین شود.

اگرچه جانشینش در سازمان انرژی اتمی او را به رعایت ادب 
دعوت کرد اما گویا نیاز دارد که به »سکوت« دعوت شود! چراکه با 
اظهارنظرهای عجیب گاه و بی گاه خود ید طولایی در گزک دادن به 
دست دشمنان نظام دارد. صحبت از فریدون عباسی است، نماینده 
کنونی کازرون و رئیس سازمان انرژی اتمی دولت احمدی نژاد، او در 
سال های دوری از مسئولیت های اجرائی به بیان نسبت های دروغ و 
ناروا به علی اکبر صالحی و محمدجواد ظریف مشغول بود؛ اما حالا که 
نمایندگی مردم کازرون در مجلس را برعهده دارد، در سمت جدید 
نیز دست از اظهارات خاص خود برنداشته و همچنان تیتر اخبار و 
منبع تحلیل های رسانه های معاند نظام قرار می گیرد. وی در جای 
دیگری نیز در زمانی که مذاکرات در جریان است گفته بود از مذاکره 
به نتیجه نمی رسیم و تنها راه، فشردن گلوی رژیم صهیونیستی است. 
با این حال هنوز مشخص نیست او از طرح چنین سخنانی چه هدف 
یا اهدافی را دنبال می کند؟ این اظهارات گامی در جهت برهم زدن 

میز مذاکرات یا هزینه تراشی برای دولت انقلابی است؟

انتقادات به دولت پیرامون انتصابات بسیار شده و هر از چندی 
شاهد اظهار نظرهایی پیرامون انتصابات فامیلی در دولت، زیرمجموعه  
و حتی دیگر دستگاه ها هستیم. این در حالی است که دولتمردان بارها 
این مساله را تکذیب کرده و گفته اند که چنین مسائلی وجود ندارد و 
نباید به شایعات دامن زد. اخیرا نیز وزیر کشور اظهار کرده  در سیاست 
داخلی دولت به تعهدات خود عمل کرد و در انتخاب استانداران و 
مدیران  بر اساس شاخص و معیارهای مطرح شده عمل می کند. 
احمد وحیدی با تاکید بر اینکه نباید وقت انقلاب، مردم و دولت را با 
حرف های حاشیه ای تلف کرد، گفته؛ دولت به شدت از ورود به مسایل 
حاشیه ای پرهیز می کند. این در حالی است که وزیر کشور چندی 
پیش نیز در واکنش به طرح بحث انتصابات فامیلی گفته بود؛ اصولاً 
چنین چیزی واقعیت ندارد و این جوسازی و فضاسازی کسانی است 
که دنبال این هستند که مردم و دولت را به حاشیه ببرند. وی گفت: 
در سیاست خارجی، دولت سیاست فعال ارتباط با همسایگان و 

کشورهای دوست را در دستور کار قرار داده است.

 
 ولع دیده شدن 

یا پاس گل به دشمن
دولت از ورود به مسائل 

حاشیه  بپرهیزد
 وقت مجلس صرف
 برخورد با لباس!


